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دبیرکل حزب مردم سالاری در واکنش به قانون عفاف و حجاب:

شکاف بین مردم و حاکمیت را 
بیشتر نکنید

دبیرکل حزب مردم ســالاری در توئیتی نوشــت: اگر اجرای قانون حجاب را 
بدبینانه به عوامل نفوذی که خواستار جنگ اعصاب دائمی میان مردم هستند 
نسبت ندهیم، در خوش بینانه ترین حالت، قانون مذکور را باید نشانه ی نادانی و 
جهالت تنظیم کنندگان آن تلقی کنیم. مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم 
سالاری، در واکنش به قانون عفاف و حجاب، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»اگر اجرای قانون حجاب را »بدبینانه« به عوامل نفوذی که خواســتار جنگ 
اعصاب دائمی میان مردم هستند نســبت ندهیم، در خوش بینانه ترین حالت، 
قانون مذکور را باید نشــانه ی نادانی و جهالت تنظیم کنندگان آن تلقی کنیم. 
قانونی که طبق اصل ۸۵، از سوی کمتر از ده نفر از نمایندگان مجلس مصوب 

شده و قطعاً نه قابل اجراست و نه تأثیرگذار، بلکه نتیجه ی عکس خواهد داد.
علاوه بر دولت پزشــکیان، تمامی حقوقدانان برجســته )اعــم از اصلاح طلب، 
اصول گرا و مســتقل( نیز با آن مخالفند. البته در صورت اجرای قانون مذکور، 
شــاید برای نهادهای ذی ربط درآمدزایی داشــته باشد، اما هزینه  تحمیلی آن 
بر اصل نظام هزاران برابر خواهد بود.  امیدوارم در شــرایط ســخت بین المللی 
و منطقــه ای فعلی، با توصیه های علمای اعــلام و مراجع عظام و با حکم مقام 

رهبری، این قانون موقوف الاجرا شود.

در بیانیه حزب مردم سالاری درخصوص قانون حجاب تاکید شد

اجراي قانون حجاب خلاف منافع ملي  است
حزب مردم ســالاری در بیانیه ای نسبت به قانون عفاف و حجاب واکنش نشان 

داد. در متن این بیانیه آمده است: »قال الله تعالي؛  
وا مِنْ حَوْلكَِ  فَاعْفُ  ا غَلیِظَ القَْلبِْ لَانفَْضُّ فَبِمَا رَحْمَةٍ مِنَ الَلهّ لنِْتَ لهَُمْ وَلوَْ کُنْتَ فَظًّ

عَنْهُمْ وَاسْتَغْفِرْ لهَُمْ وَشَاورِْهُمْ فيِ الْمَْرِ
به مرحمت خدا بود که با خلق مهربان گشــتی و اگر تندخو و سخت دل بودی 
مردم از گِرد تو متفرق می شــدند، پس از )بدیِ( آنان درگذر و برای آنها طلب 

آمرزش کن و )برای دلجویی آنها( در کارِ )جنگ( با آنها مشورت نما«.
حزب مردم سالاری، براساس آیه فوق و بنا بر وظیفه دینی و ملی به عنوان  مدافع 
حقوق شــهروندی، با نگرانی عمیق و تأسف از تصویب قانون حجاب در مجلس 

شورای اسلامی، بیانیه ای صادر کرد:
تصویب این قانون در مجلســی با پشــتوانه حداقلی مردم ایران و فاقد پشتوانه 
مردمی، نه تنها اصول دین مبین اسلام را تضعیف می کند، بلکه به عنوان اقدامی 
غیرقابل توجیه، وحدت و انسجام ملی را نیز به شدت تهدید می نماید. ما بر این 
باوریم که دین باید در فضایی از آزادی و کرامت انسانی تجلی یافته و نه ابزاری 
برای سرکوب و اجبار باشد. وحدت ملی، یکی از ارکان اساسی پیشرفت و توسعه 
کشور به شــمار می آید. تصویب چنین قانونی، که به جای ایجاد همبستگی و 
انسجام اجتماعی، موجب تشدید تنش ها و اختلافات در جامعه می شود، می تواند 
به آسیب های جدی به پیکره اجتماع منجر گردد. در شرایط حساس و تاریخی 
کنونی، نیازمند همبســتگی و همدلی هستیم تا در برابر چالش ها و مشکلات 
داخلی و خارجی ایستادگی کنیم. علاوه بر این، ما بر این باوریم که این قانون، 
آسیب های جدی به اقتصاد کشــور وارد خواهد کرد. تصویب چنین قانونی نه 
تنها سبب تضعیف ســرمایه گذاری و فرار نخبگان خواهد شد، بلکه به تخریب 
بنیان های اقتصادی کشور نیز منجر می شود. در دنیای امروز، پیشرفت اقتصادی 
نیازمند فضایی آزاد و مبتنی بر احترام به حقوق فردی است. حزب مردم سالاری 
بر این اعتقاد است که دشمنان ملت ایران با برنامه ریزی درازمدت به دنبال نفوذ 

براي ایجاد تنش در جامعه هستند. 
تصویب این قانون نیز می تواند در راستاي افزایش شکاف میان مردم و حاکمیت  
و  زمینه ساز هدف گذاری دشمنان علیه وحدت ملی و پیشرفت اقتصادی ایران 
باشد. ما از مسئولین کشور درخواست می کنیم که به جای ادامه روندی که تنها 
به افزایش تنش ها و شکاف های اجتماعی منجر می شود، بازنگری فوری در این 
قانون را مد نظر قرار دهند و به احترام به آزادی های فردی و حقوق زنان توجه 
ویژه ای داشته باشند. بیایید دست در دست هم برای ساختن جامعه ای آزاد، برابر 

و توسعه یافته تلاش کنیم.
كميتهاطلاعرسانيحزبمردمسالاری

ویژه

دانشجویان با نقد مشفقانه
 برای اصلاح امور به مسئولان کمک کنند

محمدرضاعارف*

»۱۶ آذر«، یادآور جایگاه دانشــگاه و  دانشــجویان، در روند تحولاتی است که 
جامعه ی ما را به سوی ســرفرازی و آبادانی هدایت می کند. استقلال خواهی و 
آزادی طلبی، دو درسی است که از ۱۶ آذر۱۳۳۲ به یادگار مانده است و جنبش 
دانشجویی که به زعم من لازم است فعالیت چند دهه اخیر خود را مورد نقد و 

بررسی جدی قرار دهد، هیچ گاه نباید از این دو ویژگی فاصله بگیرد.
جنبش دانشجویی بیش از هفت دهه است که در تحولات سیاسی و اجتماعی 
ایران نقشــی تاثیرگذار داشته است. جنبش دانشجویی که مبتنی بر آموزه های 
اسلامی و علائق ملی شــکل گرفته، باید علاوه بر حضور تأثیرگذار، پرسشگر و 
اصلاحگر در جریانات و رویدادهای مهم کشــور، لحظه ای نیز از تحول و اصلاح 
خود غافل نماند؛ از این رو جنبش  دانشــجویی به سان رودی جاری و زلال، هم 
اصلاح می کند و هم اصلاح می شود و انتظار می رود که در مسیر خود، لحظه ای 
سکون و تردید در تلاش صادقانه برای اعتلای کشور عزیزمان و ارتقای جایگاه 
و منزلت مردم به خود راه ندهد و پیشرفت و توسعه در همه زمینه های علمی، 
فرهنگی، اجتماعی و سیاســی را خالصانه دنبال کند. هویت دانشگاه و دانشجو 
با تحلیل، نقد و مطالبه گری همراه است. بر همین اساس است که رهبر معظم 
انقلاب، بارها بر راه اندازی کرســی های آزاداندیشی تاکید کرده اند؛ اما متاسفانه 
این مهم بــه صورت اصولی تحقق نیافته و حتی بعضا با موانع ســلیقه ای هم 
روبه رو شده اســت. نقد حکومت و حاکمیت از سوی جنبش دانشجویی، نباید 
به معنای براندازی قلمداد شود؛ بلکه می تواند تقویت کننده حاکمیت باشد. اگر 
دانشــگاهیان نقد نکنند و جنبش دانشجویی، نقد را از خود دور کند، از هویت 
خود دور می شــوند و متاسفانه طی سالیان اخیر شــاهد بودیم با دخالت های 
نابجای نهادهایی که ارتباطی با دانشــگاه ندارند، عملا جنبش دانشــجویی در 
ســکون و رخوت قرار گرفت. دولت وفاق ملــی، به همین دلایل، راهبرد اصلی 
در حوزه دانشــگاه را حمایت از فعالیت تشــکل های مختلف دانشــجویی قرار 
داد و در گام نخســت رویکرد وفاق، با همراهــی نهادهای مختلف و محوریت 
وزارت علوم و وزارت بهداشت، دانشجویان و فعالان دانشجویی که طی سالیان 
گذشته، بنا به هر دلیلی از ادامه تحصیل منع شده بودند را به خانه خود، یعنی 
دانشــگاه باز گرداند و این عده از دانشجویان تحصیل خود را از سرگرفتند. در 
مقطع فعلی، دانشــگاه ها، دانشگاهیان و البته جنبش دانشجویی، می توانند در 
تحقق وفاق ملی در کشــور، بسیار تاثیرگذار باشند. تردیدی ندارم که برگزاری 
میزگردهای تخصصی با رویکرد وفاق ملی در دانشگاه ها، به دولت در پیگیری و 
تحقق اهدافش و ایجاد وفاق بین همگان، در همه ابعاد کمك می کند. جنبش 
دانشــجویی، ضمن احصای چالش های اصلی کشــور، می بایست راه حل های 
علمی آن را نیز ارائه دهد و کارگزاران نظام نیز از ظرفیت جنبش دانشجویی برای 
چاره جویی و حل چالش های کشــور، به ویژه ناترازی ها بهره ببرند. از یاد نبریم 
که برخورد امنیتی با روحیه نقادی دانشــجو، دانشــجویان را دچار بی انگیزگی 
می کند و بی انگیزگی آفت جنبش دانشــجویی اســت. جنبش دانشجویی باید 
مدافع آزادی  اندیشــه، آزادی بیان و آزادی  اجتماعات باشــد که این آزادی ها، 
لازمه داشــتن یك نظام مردم سالار است. جنبش دانشــجویی باید خود را در 
درون نظام اســلامی تعریف کند؛ اما این به معنی چشم فروبستن بر کژی ها و 
ناروایی ها نیست. جنبش دانشجویی باید در برابر هرگونه انحراف از مسیر انقلاب 
و تعدی به حقوق اساسی مردم، حساس باشد. در شرایط خاص کشور که شاهد 
تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران هستیم، دانشجویان و دانشگاهیان باید برای 
برون رفت از این وضعیت، مســئولان را با نقد مشــفقانه خود برای اصلاح امور 
 و پاســخ به مطالبات مردم، به ویژه در حوزه هــای اقتصادی و اجتماعی کمك
 کنند.  انتظاری که به عنوان یك معلم دانشگاه از تشکل های دانشجویی دارم، 
این اســت که با رویکــرد بلندمدت و با روش و منــش اخلاقی و حفظ هویت 
خود، فعالیت کننــد و در گفت وگو پیش قدم باشــند و هیچ گاه باب گفت وگو 
با تشــکل های رقیب را نبندند. یاد و خاطره همه شــهدا بویژه شهدای جنبش 

دانشجویی را گرامی  می دارم .
*معاوناولرئيسجمهوری

یاداشت

واکنش کرباسچی
 به برخی توهین ها به رئیس جمهور: 
توهین و فحاشی نشان دهنده 
عمق بی دانشی و بی دینی است

فعال سیاســی اصلاح طلب، توهین و فحاشــی را نشان 
دهنده عمق بی دانشــی و بی دینی دانست و گفت: اینکه 
برخی افــراد برغم حضورو فعالیت در یك نهاد فرهنگی و 
دینی به نام اســلام، دستورات دینی و امر به معروف اقدام 
به توهین و فحاشــی می کند بزرگترین توهین به اسلام و 

دین است.
به گزارش ایرنا، »غلامحســین کرباسچی« در واکنش به 
توهین ها از ســوی یك فرد در فضــای مجازی به رئیس 
جمهور به بهانه قانون حجاب و عفاف، گفت: باعث تاسف 
اســت در مکتبی که داعیه اصلی آن مکارم اخلاق اســت 
و همه مدعی ترویج دین و تبلیغ معروف هســتند چنین 
الفاظی از طرف کسانی که مدعی دینداری و اخلاقمداری 

در جامعه هستند به کار برده می شود.
این فعال سیاســی با اشــاره به ضرورت رعایت اخلاق در 
سیره پیامبران و امامان، گفت: پیامبر عظیم الشان اسلام 
خطاب به پیروان خود تاکید داشــتند که حتی در مقابل 
مخالفان دین هم رعایت اخلاق را مورد توجه قرار دهند و 
می گفتند دوست ندارم حتی به مشرکین )سب( فحاشی 

و توهین کنید.
کرباسچی تاکیدکرد: متاســفانه در فضای عمومی جامعه 
شاهد هستیم برخی افراد با استفاده از رسانه های رسمی و 
تریبون های عمومی در ســخنرانی ها و بیــان دیدگاه ها و 
نظرات خود با توهین و افترا به افراد و اشــخاص، به دین 
و اخلاقیات ظلم می کنند، اینکه کســی در مراکز دینی و 
فرهنگی عضویت داشته باشد و تربیت شود و در نهایت با 
چنین ادبیاتی ســخن بگوید باید درمورد بستری که این 

فرد در آن اجازه چنین کاری را پیدا می کند فکری کرد.
این فعال سیاسی در ادامه با بیان اینکه استفاده از توهین 
و فحاشــی برای بیان نظرات و اســتدلال ها درمورد یك 
موضوع، نشان دهنده عمق کینه در انتقال اغراض سیاسی 
اســت، گفت اینگونه رفتارها نه اخلاقی است و نه دینی و 
قطعا در جامعه و افکار عمومی نتیجه و اثر معکوس دارد و 

با فرهنگ مردم و جامعه مخالف است.
کرباسچی با تاکید بر اینکه باید درمورد فعالیت و کارکرد 
مجموعــه ای که چنین فردی در آن پرورش یافته تجدید 
نظر شود، گفت: چنین رفتارها و استفاده از اینگونه الفاظ 
و عبارات در بیان نظرات و توهین و فحاشی به اشخاص در 
هر جایگاه و مقامی که باشــند به هیچ عنوان قابل قبول و 
پسندیده نیست. این فعال سیاسی و حزبی درمورد قانون 
حجاب و عفــاف و موضوعات مطرح شــده درمورد روند 
اجرای آن در جامعه، با بیان اینکه نگاه اینگونه به موضوع 
حجاب و عفاف را عجیب می دانم، گفت: اگر کســی اعلام 
کندکه نماز نمی خواند آیا می توان برای او جریمه در نظر 
گرفــت، خیلی از گناهان علنی و بدتــر از بی حجابی در 
جامعه اتفاق می افتد ولی متاســفانه هیچ برخوردی با آن 

نمی شود.
کرباسچی از »دروغ« به عنوان بالاترین گناه و خطا از نظر 
دین اســلام نام برد و گفت: این روزها شاهدیم که اینهمه 
در رســانه ها و تریبون ها دروغ های فاحش گفته می شود 
که بالاترین گناه اســت و از بی حجابی خیلی بدتر و برای 
جامعه زیانبارتر اســت، آیا جریمه ای برای مقابله با آن در 

نظر گرفته شده است.
وی افزود: در کشــور اینهمه وعده های دروغ داده شده و 
می شــود اما هیچکســی با آن کاری ندارد، بی حجابی در 
رده های پایین تری از گناهان فاحشــی اســت که شاهد 
آن هســتیم اما امروز در صدر توجه قرار گرفته که از نظر 
جامعه و مردم قابل قبول نیست. این درحالی است که در 
بسیاری از کشورهای خارجی دروغ بدترین گناه مدیران و 
مقامات کشور شناخته می شود و اغلب پرونده ها و مواخذه 
مسوولان بخاطر دروغ گفتن و دادن وعده های دروغ است.

افشاگری مهاجری
 درباره کاسبان تحریم

محمد مهاجری، با بیان اینکه نســبت بــه رفع تحریم ها 
بدبین نیســتم گفت: کاسبان تحریم در کشور ما آدمهای 

پر قدرتی هستند.
محمد مهاجری، فعال سیاســی اصولگرا گفت: در دوران 
ریاســت جمهوری آقای احمدی نــژاد، طرفداران تحریم 
ســنگی را داخل چاه انداختند، کــه الان هزار عاقل برای 
درآوردن آن تلاش می کنند و خیلی هم موفق نمی شوند. 

روز به روز هم این گره کورتر شده است.
مهاجری در گفت و گو با رکنا عنوان کرد: مرحوم رئیسی 
اساســا اعتقاد و یا تــوان کافی برای برداشــتن تحریم ها 
نداشــت. این کار به یك اراده جدی تر در ســطوح عالی 
کشور نیاز دارد. رفع بخشی از این تحریم ها، نیازمند کوتاه 
آمدن هایی اســت؛ چه در انرژی هسته ای و چه در سایر 

موارد.
مهاجری با بیان اینکه نسبت به رفع تحریم ها بدبین نیستم 
اضافه کرد: کاسبان تحریم در کشور ما آدمهای پر قدرتی 
هستند. هم به لحاظ اقتصادی و سیاسی پر قدرتند و هم 
به لحاظ ذهنیت ســازی برای برخی از مسئولان پر قدرت 
هســتند. از آنجایی که توهم توطئه در کشــور ما خیلی 
مشتری دارد، بلد هستند که چه کنند. هیولا می سازند و 
می گویند که اگر تحریم برداشته شود، ممکن است مملکت 
نابود شود، نه اینکه الان آباد است! کم کم خرد جمعی دارد 
به این نتیجه می رسد که اصل برداشتن تحریم ها حتما کار 
درستی است.  وی تاکید کرد: من هم معتقدم که این کار 

باید حتما با رعایت عزت و مصلحت انجام شود.

انتقاد زیدآبادی 
از تحمل نشدن انتقادات

زیدآبادی از تحمل نشدن انتقادات از سوی برخی مسئولین 
انتقاد کرد. احمد زیدآبادی، فعال سیاســی و روزنامه نگار 
در کانال تلگرامی خود نوشت: »هنگامی که طرح و توضیح 
و تبیین مشــکلات عمیق اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی 
و سیاســی جامعه به معنای »تزریق ناامیدی بین مردم« 
تعبیر شود و ارائة هر راه حلی برای رفع مشکلات نیز »عملی 
مجرمانه« و »مســتوجب عِقاب و مجازات« به حساب آید، 
چطور ممکن است راهی به سمت عبور از بحران ها گشوده 

شود؟«

احزاب

سوشیال

همينچندروزپيشبودكهمحمدباقر
قاليبــاف،رئيــسمجلسشــورای
اســلامیتاریخابلاغقانــونعفافو
حجاببهدولترااطلاعدادومسعود
پزشــکيانهمدرپاسخگفتكهاین

قانونقابلاجرانيست.
ایــن واکنش بالاترین مقام اجرایی کشــور 
نســبت به قانون مصــوب مجلس منجر به 
شکل گیری این سوال می شود که پزشکیان 
برای اجرایــی نکردن قانون عفاف و حجاب 
چــه راه هایی پیــش رو دارد؟ آیــا لایحه 
اصلاحــی می دهد یــا با ارجــاع به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام آن را مسکوت نگه 

می دارد یا ....
محمد بطحائــی، دبیر شــورای اجتماعی 
وزارت کشــور در گفتگــو بــا خبرآنلاین 
می گوید که دولــت لایحه نمی دهد بلکه با 
آئین  نامه های اجرایی آن را اصلاح می کند 
و در مشــورت با مراجع آن را پیاده و اجرا 

می کند.
نکته قابــل توجه در گفته های بطحائی این 
اســت که تاکید می کنــد منتقدین قانون 
عفاف و با اصل حجاب مخالف نیستند بلکه 
دنبال این هســتند که قانون مذکور تبدیل 

به ضدخود نشود.
در ادامه گفت وگــوی محمد بطحائی، دبیر 
شورای اجتماعی وزارت کشور را می خوانید:
شــمادبيرشــورایاجتماعیوزارت
كشــورهســتيدوقاعدتابامبحث
حجابهمدرگيرهستيد،چهموانعی
برسرراهاجراییشدنقانونعفافو

حجابوجوددارد؟
همانطور که آقای رئیس جمهور دوشــنبه 
شب توضیح داد، در مورد اینکه قانون عفاف 
و حجاب قانونی است که به تصویب مجلس 
رسیده و باید اجرایی شود، شکی نیست اما 
درباره اینکه چنین قانونی چگونه اجرا شود 
که آثــار و تبعات آن به ضد خودش تبدیل 

نشود، خیلی جای بحث دارد. 
وقتی یك قانــون به تصویــب نمایندگان 
مجلس می رســد در حقیقت چشــم انداز 

کشــور را در آن حوزه روشــن می کند اما 
برخی مواقع شــیوه و روش اجرا از خود آن 
قانون مهم تر است و باید با تأملات و شرایط 

کارشناسانه مورد دقت قرار بگیرد. 
استنباط بنده این است که در اجرای قانون 
عفاف و حجاب هیچ شکی نیست و باید به 

اجرا دربیاید. 
ولی این قانون چگونه اجرایی شــود که آثار 
و تبعاتی که در جامعــه به جای می گذارد 
با نفس و فلســفه قانون در تضاد نباشــد و 
تبدیل به ضد خود قانون نشود. لذا این جای 
کارشناســی دارد و باید بخش های مختلف 
کشــور چه در دولت و چه فرادولتی اعم از 
قوه قضائیه و نیروی انتظامی حتما بنشینند، 
گفتگوهایــی انجام بدهنــد و روش اجرای 
قانون و آنچه که مدنظر قانونگذار بوده را به 

بهترین شکل اجرایی شود.
اجرای در موقــت توقف برای دولت
قانونعفــافوحجابچهراههاییرا
پيشرودارد؟درجلســهقوادرمورد
آنتصميمبگيرند،بانظررهبریلایحه
اصــلاحبدهندیاقانونرامســکوت
بگذاریندیــااینکهباارجاعبهمجمع
تشخيصمصلحتنظامآنرامسکوت

نگهدارندیا...؟
هر کدام از این روش ها آســیب هایی برای 
کشور دارد، به این معنی که تعارضاتی را در 
کشــور ایجاد می کند. به نظرم معقول ترین 
راه این اســت که کســانی که بــه عنوان 
مجریان بخش هایــی از این قانون مخاطب 
آن هستند، با نشســت های کارشناسی راه 
حل منطقی، دقیــق و واقع بینانه ای که به 
قانون عفاف و حجاب قابلیت اجرا می دهد، 

پیدا کنند و آن را اجرا کنند.
منتها اگر زمینه هــای اجرایی قانونی که به 
تصویب قانونگذار می رســد، اعــم از باور و 
مقبولیت اجتماعی و یــا فناوری های مورد 
نیازش، در متن قانون وجود نداشــته باشد، 
شــرایط به این ترتیب می شــود که مانند 
قوانین بســیار زیــادی که در گذشــته به 
تصویب رسیدند، اما الان در قفسه ها خاک 

می خورند.
شکی نیســت کســانی که این قانون را به 
تصویب رساندند با نیت خیر و برای اصلاح 
جامعــه آن را تصویب کردنــد، اما به دلیل 
اینکه ملاحظاتی کمتــر در تصویب قانون 
مدنظر قرار گرفتــه، آن قانون مانند همان 
برمی گردیم  وقتــی  قوانینی می شــود که 
پشــت ســرمان را نگاه می کنیم مواردی را 
پیدا می کنیم کــه آن قانون در ابتدا خیلی 
به سختی، ضرب و زور و فشار ممکن است 
در محدوده ای از کشور به اجرا دربیاید، اما 
بعد از مدتی واقعا خاصیت خود را از دست 
می دهد و با تأســف باید بگویم که معمولا 
قوانینی که به این صورت به اجرا در می آیند 

دقیقا به ضدخودش تبدیل می شود.
برای نمونه قانونی که هدف اصلی گسترش 
عفاف و حجاب و تعمیق بخشیدن به عفاف 
و حجاب در جامعه اســت بــه دلیل ضعف 
ملاحظــات اجرایی و یــا فرهنگ عمومی و 
باور جامعه تبدیل به ضدخودش می شود و 
با اجرای این قانون باعث می شود که خدای 
نکــرده عفاف و حجاب کمرنگ تر و ضعیف 

تر از قبل در جامعه وجود داشته باشد.
لذا مصادیقی که در پرسش به عنوان راهکار 
گفته شد با ذوق آقای رئیس جمهور خیلی 
ســازگار نیست چرا که جامعه را وارد تنش 
و چالــش می کنــد و به نظر می رســد که 
نمایندگان مجلس هم با فهمی که از مجلس 
دارند، این اجــازه را خواهند داد که دولت 
به عنوان مجری قانون زیرســاخت ها فراهم 
کند، هماهنگی هــای آن را به عمل بیاورد، 
روش های اثربخــش برای اجرای این قانون  
را فراهــم کند و بعد به تدریج متناســب با 

شرایط قانون اجرا شود.
ازتعاملدولتبــانمایندگانگفتيد،
یعنیشــمااحتمالدادنلایحهبرای
اصلاحقانونعفافوحجابرامحتمل

میدانيد؟
به نظر می رســد نیاز به لایحه ندارد چراکه 
اگر آئین نامه هایی کــه در متن این قانون 
مورد اشاره قرار گرفته، با عقلانیت و به دور 

از عجله و با نظرات کارشناسی تأمین شود، 
نیازی به لایحه نیســت. آن آئین نامه ها به 
تدریج تهیه می شــود و متناسب با شرایط 

می توان قانون  را به اجرا درآورد.
دولتتنهــامجریقانــونعفافو
در آنچه به توجه با نيســت، حجاب
و قضایيه قــوه آمده قانون این متن
برخینهادهاهمتکاليفی،اگرنهادهای
مذكوربخواهندقانونعفافوحجاب
رااجراكنند،دولتراباچالشمواجه

میكنند؟
من خوشبینانه به این پرسش نگاه می کنم. 
فکر نمی کنم چنین اتفاقی بیافتد، امروز که 
ما با دشمنی های فراوانی اعم از بین المللی 
و بخش تاثیرگذار در حــوزه اقتصاد، برای 
کشور و جامعه مواجه هستیم، بعید می دانم 
بخش های دیگری مانند قــوه قضاییه و یا 
نیروهای انتظامی بخواهند بدون هماهنگی با 
دولت تکالیف خودشان را به اجرا در بیاورند.
این قانون یك قانون فرابخشــی اســت که 
همه دســتگاه های ذی ربط  باید همسو و 
هماهنگ باهم کنار یکدیگر قرار بگیرند که 
بتواننــد این قانون را بــه خوبی اجرا کنند. 
حتما اگر بخشــی بدون هماهنگی با سایر 
بخش ها و برداشــتی که از تکالیف خودش 
دارد، این قانون را به اجرا دربیاورد ما مجدداً 
شاهد مشکلات اجتماعی بیشتری خواهیم 
بود و مــن با عقلانیتی کــه در بخش های 
مختلف سراغ دارم، خیلی بعید می دانم که 
چنیــن اتفاقی بیافتد و انشــالله مانند همه 
مــوارد دیگر با همفکــری و وفاقی که بین 
بخش های مختلف است، انشالله این قانون 
بتواند آنچه مدنظر قانونگذار بوده مه تامین 

عفاف و حجاب است، را تأمین کند.
آیادولتدربارهقانونعفافوحجاببا

مراجعقمگفتگوكردهاست؟
کســانی که الان با برخی مفــاد این قانون 
مخالفــت می کننــد، در حقیقــت مخالف 
اصل بدیهی عفاف و حجاب نیســتند، این 
برداشــتی اســت که بعضی از دوستانی که 
امکان دارد از نظر سیاسی با دولت با تقابل 

باشند، این برداشت را می کنند.
 اگر کســی به بخش هایــی از قانون انتقاد 
وارد می کنــد این انتقاد متوجــه عفاف و 
حجاب نیست بلکه انتقادش به این است که 
بخش هایی از این قانون در شرایط فعلی که 
فرهنگ سازی های ما کامل صورت نگرفته، 

امکان دارد به ضد خودش تبدیل شود.
نــکات در مورد پدیده بســیار مهم که هم 
در آموزه های دینی مــا و هم برای تثبیت 
پدیده هــای مثبت اجتماعی مــا مورد نیاز 

است، بود.
 نماینــدگان قانونی وضــع کردند، اگر قرار 
باشــد این قانون بدون ملاحظات و شرایط 
اجرایــی و با زور و فشــار به اجــرا دربیاید 
حتما به ضدخودش و خلاف فلسفه وجودی 
خودش عمل خواهــد کرد، لذا اگر انتقادی 
به قانون عفاف و حجاب می شود انتقادی به 

عفاف و حجاب تلقی نشود. 
حتما باید با علما و مراجع مشــورت صورت 
بگیرد و از راهنمایی مراجع برای پیاده سازی 

این قانون کمك گرفته شود.

شــهرامدبيریمعاونپارلمانیرئيس
جمهــوردرواكنشبهایــننکتهكه
دولتصرفــاًبرایحفظیکنفرلایحه
بهمجلسفرستادهاست،تصریحكرد:
بحثاینلایحــهصرفامربوطبهدكتر
ظریفنبود،بلکــهمربوطبهجمعیاز
همسر است ممکن كه است نخبگانی
یافرزندانشــاندارایتابعيتقهری
باشــندوبااینروالكشورازخدمات

آنهامحرومخواهدشد.
بــه گــزارش ایرنا، معــاون امــور مجلس 
رئیــس جمهور خاطرنشــان کــرد: از نظر 
تقســیم بندی های سیاســی پزشــکیان نه 
اصولگراســت و نه اصلاح طلب یا شاید بشود 
گفت که هم اصلاح طلب است و هم اصولگرا. 
از نظــر اعتقاد به اصول ایشــان از خیلی از 
اصولگرایان بیشتر به اصول اعتقاد دارد و ما 
این را از دوره دانشجویی در ایشان دیده ایم.

دبیــری در ادامه درخصوص اظهارات برخی 
دانشجویان راجع به عملکرد دولت چهاردهم، 
تصریح کرد: دولت چهاردهم در کنار شــعار 
وفاق ملی در عرصــه داخلی، در عرصه بین 
المللی نیــز تمرکز خود را بر تقویت صلح از 
طریق گفت وگو و ارتقای روابط با کشورهای 
همسایه و دیگر کشورهای دنیا که به دنبال 
خصومت با جمهوری اسلامی ایران نیستند، 

قرار داد.
وی با اشــاره تلاش دولت برای بازپرداخت 
بدهی خــود به بانك هــا و تأمین اجتماعی 
خاطرنشــان کرد: دولــت چهاردهم در آغاز 
کار بــا کســری بودجه بالایــی مواجه بود؛ 
گندمکاران مطالبات زیادی داشــتند که در 
بودجه نیز منابعی بــرای آن در نظر گرفته 
نشــده بود. همچنین برای پرداخت پاداش 
و مطالبات بازنشستگان، معلمان و پرستاران 
نیــز منابعی دیده نشــده بود کــه اینها با 
حمایت رهبر معظم انقلاب اسلامی  و تدبیر 

رئیس جمهور حل شد.
دبیری اظهار داشت: برخی دوستان به مسئله 
گرانی برخی کالاها و خدمات اشاره کردند، 
اما بایــد بگویم که اینها ناشــی از عملکرد 
دولت چهاردهم نیست، چراکه اساساً دولت 
تازه کارش را شــروع کــرده و ما فقط برای 

بازپرداخــت برخی بدهی های دولت، تنظیم 
لایحه بودجه و تدبیر امور روزمره تلاش کرده 
ایم. آنچه که مقداری باعث افزایش نســبی 
قیمت دلار و سکه شد، تنش های منطقه ای 
بود نه مسائل اقتصادی و داخلی؛ تجربه نشان 
داده که وقتی منشأ این افزایش قیمت ها رفع 

شود، قیمت ها نیز تعدیل خواهد شد.
معاون پارلمانی رئیــس جمهور در واکنش 
به اظهــارات مجری برنامه دربــاره در نظر 
گرفتن دو نــرخ ۳۸ و ۵۰ هزار تومان برای 
ارز در لایحه بودجه ۱۴۰۴، گفت: دولت ارز 
کالاهای اساسی، شیرخشــك، دارو و مواد 
مصرفی پزشــکی و درمانی را با نرخ پایه ارز 
تامین خواهد کرد و درباره بقیه نیازها نیز ارز 
نیمایی تخصیص یافته است. البته این نکته 
را هم در نظر داشــته باشید که این مسئله 
مربوط به لایحه بودجه ۱۴۰۴ است و طبیعتاً 
نمی تواند تأثیری راجع به قیمت کنونی بازار 

باشد.
دبیــری در بخش دیگری از ســخنانش در 
واکنــش به این نکته که دولــت صرفاً برای 
حفظ یــك نفر لایحه به مجلس فرســتاده 
است، تصریح کرد: این مسئله صحیح نیست. 
بحث این لایحه صرفا مربوط به دکتر ظریف 
نبود، بلکه مربوط به جمعی از نخبگانی است 
که ممکن است همسر یا فرزندان شان دارای 
تابعیت قهری باشــند و با این روال کشــور 
از خدمــات آنها محروم خواهد شــد. هدف 
دولت این بود که بتوانیم از ظرفیت این عده 

استفاده کنیم. 
شــما ببینید دکتر ظریف از طرف آمریکا و 
اروپا تحریم شده، آیا صحیح است که ما در 
داخل هم ایشان را تحریم کنیم!؟ البته ما به 

هر حال تابع قانون هستیم.
معــاون پارلمانی رئیس جمهــور در بخش 
دیگری از ایــن برنامه در واکنش به موضوع 
برجسته شدن مسئله عدم استفاده از مازوت 
در تولیــد برق از ســوی دولت بــه عنوان 
موضوعــی که دغدغه اکثریــت مردم نبوده 
است، اظهار داشــت: عدم استفاده از مازوت 
در برخی نیروگاه ها خواســته بخش زیادی 
از مردم، طرفداران محیط زیســت و برخی 
نماینــدگان مجلس بوده اســت. البته این 

موضوع ربطی به مســئله قطع برق نداشت 
و قطــع برق به دلیــل ناترازی هایی بود که 
از گذشــته به تدریج ایجاد شــده و حالا به 
شرایط سخت رسیده است. دبیری در پاسخ 
به ســوالی درباره نرخ بنزین گفت: برنامه ما 
توزیع عادلانه یارانه ها اســت. در حال حاضر 
بنزین علی السویه به خودروها داده می شود 
و طبیعتاً افراد متمول بیشــتر از یك خودرو 
دارند و از بنزین یارانه ای بیشــتری استفاده 
می کننــد؛ دولت به دنبال تخصیص ســهم 
بنزین بر اساس کد ملی است. ناترازی بنزین 
محصول گذشته است و ما می خواهیم واقعا 

آن را درمان کنیم.
دبیــری در پاســخ به این انتقــاد که دولت 
می خواهد ناترازی ها و کســری بودجه ها را 
از جیب مردم تامین کنــد، تصریح کرد: ما 
به دنبال آن هســتیم که اقشار مرفه هزینه 
مصرف بیشــتر خود را بپردازند و نتوانند از 

یارانه اقشار محروم بهره بگیرند.
وی اضافه کرد: ما به دنبال عدالت هستیم و 
در عرصه ســلامت و درمان نیز تلاش داریم 
با اجرای طرح پزشك خانواده و نظام ارجاع 
عدالــت را اجرا کنیم تا فقط یك عده خاص 
از بیمه های تکمیلی بهره مند نباشند و همه 

مردم بتوانند از این امکان بهره بگیرند.
معــاون پارلمانی رئیــس جمهور همچنین 
درباره موضوع کیفیت پایین خودروها داخلی 
و مصرف بالاتر بنزین آنها نیز خاطرنشــان 
کــرد: تلاش داریم که کیفیــت خودروهای 
داخلی نیز ارتقا یابد. همچنین با آزادسازی 

واردات خودرو تلاش می کنیم فضای رقابتی 
ایجاد شــود تا کیفیــت خودروهای داخلی 
افزایــش و جلوی گران شــدن بی رویه آنها 
گرفته شود و ایمنی آنها ارتقا و مصرف بنزین 
شان کاهش یابد. شــرکت های داخلی با به 
کمك گرفتن از شرکت های دانش بنیان در 

حال حرکت در این مسیر هستند.
دبیری در ادامه به تعامل دوســتانه و ارتباط 
گسترده دولت و مجلس در ۱۰۰ روز گذشته 
اشــاره کــرد و اظهار داشــت: در این مدت 
اعضــای دولت قریب بــه ۱۰۰ بار با حضور 
در کمیسیون ها و صحن مجلس به سوالات 
پاســخ داده اند. همچنین در عمر جمهوری 
اسلامی سابقه نداشته که رئیس جمهوری در 
مدت ۱۰۰ روز بالغ بر ۳۰ جلســه و دیدار با 
نمایندگان داشته باشد و ۸ بار نیز به مجلس 
رفته باشد. اینها گواه تعامل سازنده متقابل 

مجلس و دولت است. 
وی در پایان با بیان اینکه دولت با مشکلات 
زیادی به خصوص در عرصه ناترازی ها مواجه 
است، اظهار داشت: دولت به دنبال آن است 
تا با بهره گیری حداکثری از ظرفیت بخش 
خصوصی از یك سو و نیز ایجاد زمینه جذب 
ســرمایه گــذاری خارجی از جملــه با رفع 
تحریم ها از سوی دیگر زمینه رسیدن به نرخ 
رشــد ۸ درصد را فراهم کند چرا که جز در 
این حالت رسیدن به این نرخ رشد اقتصادی 
امکانپذیر نیست. همچنین دولت برنامه های 
ویــژه ای در زمینه ســلامت و درمان و نیز 
جوانان دارد که به زودی اعلام خواهند شد.

توضیحات بطحایی درباره برخورد دولت با قانون عفاف و حجاب: 

دولت با مراجع تقلید مشورت خواهد کرد
دولتبرایاینقانونلایحهجدیدنمیدهد

شهرام دبیری:

ظریف را آمریکا و اروپا تحریم کرده اند، ما هم در داخل تحریمش کنیم؟




